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تقويت ۳۰ واحدي شاخص كل بورس 
معامله گران بلورس تهران ديلروز نظاره گر معاملات رخوت آور 
و بي هلدف بودنلد. برخلاف رويله  هرسلاله در روزهلاي پاياني 
سلال، ايلن روزهلا بلورس نظاره گلر فلروش سلهام اسلت. 
به گزارش فارس، شاخص كل قيمت و بازده نقدي بورس تهران در پايان 
معاملات روز شنبه 21 اسفندماه 95 با افزايش 30 واحدي به رقم 76 
هزار و 315 واحد رسيد. شاخص كل هم وزن اما با كاهش 95 واحدي 
عدد 15 هزار و 334 واحد را تجربه كرد. ديروز همچنين شاخص سهام 
آزاد ش��ناور با كاهش 48 واحدي به عدد 83 هزار و 482 واحد دست 
يافت. شاخص بازار اول در حالي با افزايش دو واحدي به رقم 53 هزار و 
749 واحد دست يافت كه شاخص بازار دوم با افزايش 168 واحدي به 
عدد 164 هزار و 768 واحد دست يافت. همچنين شاخص كل فرابورس 

)آي فكس( با كاهش 14 واحدي روي عدد 851 واحد متوقف شد.

مديرعامل شركت ملي 
پخلش فرآورده هاي   انرژی

نفتي از صرفه جويي 4 هزار ميليارد توماني در 
اجراي طرح عرضه سوخت بر اساس پيمايش 
خبر داد و گفت: بدهي ايرلاين ها به اين شركت 

هزار و 300 ميليارد تومان است. 
به گ��زارش فارس، منص��ور رياح��ي مديرعامل 
ش��ركت ملي پخش فرآورده ه��اي نفتي در يك 
نشست خبري با اشاره به عملكرد اين شركت در 
سال 95، گفت: امسال توانستيم براي اولين بار در 
طول تاريخ صنعت نفت روزانه 400 هزار بش��كه 

انواع فرآورده نفتي را صادر كنيم. 
وي با اشاره به ورود شركت هاي صاحب صلاحيت 
به طرح عرضه س��وخت گفت:  امسال همچنين 
با دس��تور وزير نفت براي اولين بار ش��ركت هاي 
صاحب صلاحيت توانس��تند در عرضه س��وخت 
ورود پيدا كنند كه هفت ش��ركت در سال 95 و 
تعداد زيادي شركت در سال 96 فعاليت خود را در 

اين زمينه فعاليت خود را آغاز خواهند كرد. 
اين مقام مسئول با اشاره به عرضه بنزين و گازوئيل 
با استاندارد يورو 4 گفت: عرضه بنزين و گازوئيل با 
استاندارد روز به اروپا موجب شد كه در كلانشهر 
تهران 60 روز هواي پاك تري را نس��بت به سال 
94 داشته باشيم. رياحي با اشاره به عملكرد اين 
شركت در توزيع و مصرف انواع فرآورده گفت: در 
سال 95 به طور ميانگين 74 ميليون و 200 هزار 
ليتر بنزين مصرف ش��د كه 5/1 درصد رش��د را 
نسبت به سال 94 دارد،  همچنين مصرف نفت و 
گاز در قسمت حمل و نقل نيز 45 ميليون ليتر به 
طور روزانه بود كه مصرف نفت و گاز در موارد غير 
حمل و نقل نيز 36 ميليون ليتر را شامل مي شد. 
اين مقام مسئول با اشاره به مصرف نفت سفيد و 
گاز مايع و همچنين نفت ك��وره گفت: به ترتيب 
8 ميليون ليتر نفت س��فيد، 11 ميليون ليتر گاز 
مايع و 14 ميليون ليتر نفت كوره به طور متوسط 
در طول س��ال 95 مصرف ش��د. رياحي با اشاره 
به مصرف CNG گفت: 2 ه��زار و 382 جايگاه 
سي ان جي در كش��ور وجود دارد كه در سال 95، 
21 ميليون مترمكعب گاز س��ي ان جي در كشور 

مورد استفاده قرار گرفت. 
   واردات روزانله 12 ميليلون ليتر بنزين 

در سال 95
مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
در ادامه با اشاره به واردات بنزين در طول سال 95 
گفت: به طور ميانگين روزانه 12 ميليون ليتر بنزين 
وارد كش��ور ش��د و هم اكنون ذخيره استراتژيك 
بنزين در كشور يك ميليارد ليتر است. اين مقام 
مسئول با اشاره به فروش مرزي بنزين و گازوئيل 
گفت: در سال 95 به طور ميانگين 2 ميليون و 300 
هزار ليتر فرآورده در مرزهاي كشور فروخته شد. 

مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
در ادامه با اشاره به سوخت رساني به نيروگاه ها در 
زمستان سال 95، خاطر نشان كرد: مشكلاتي كه 
براي صنعت گاز كشور در زمستان رخ داد، موجب 
شد تا فعاليت شركت ملي پخش در عرضه سوخت 
مايع به نيروگاه ه��ا افزايش پيدا كن��د. به طوري 
كه در هشت ماهه امس��ال اگر مشكلي در تأمين 
سوخت نيروگاه ها وجود نداشت اما در چهارم ماه 
پاياني سال 2 ميليارد و 735 ميليون ليتر نفت گاز 
به نيروگاه ها تحويل داده شد تا مشكل قطع برق در 

كشور وجود نداشته باشد. 
اين مقام مسئول تصريح كرد: نيروگاه ها در تاريخ 
چهارم آذر ماه 75 ميلي��ون ليتر نفت گاز مصرف 
كردند كه ركود مصرف در اين سوخت مايع در اين 

تاريخ شكسته شد. 
   عرضه سوخت 3 پالايشگاه 

در قالب برندينگ
وي ادامه داد: از ديگ��ر فعاليت هاي اين مجموعه 
در س��ال 96 پيگيري موضوع برندينگ است كه 
در حال حاضر پالايش��گاه هاي تهران، اصفهان و 
تبريز توانسته اند مجوز عرضه سوخت را برندشان 
كسب كنند و از س��ال آينده شاهد ورود برند اين 

پالايشگاه ها هستيم. 
وي در ادامه با اشاره به طرح برندينگ براي عرضه 
سوخت به هواپيماها، گفت: تا كنون سه فراخوان 
براي اين كار در روزنامه هاي كثيرالانتشار آگهي 
شده است و اميدواريم سال آينده بتوانيم مناقصه 
انجام اين كار را هر چه سريع تر طي كنيم تا اولين 
ش��ركت صاحب برند به صورت پايلوت در كشور 
بتواند كار خود را آغاز كند. ب��ه گفته رياحي، در 
طرح پيمايش خودروها و تخصيص س��وخت به 
خودروهاي گازوئيل سوز در طول 17 ماه گذشته 3 
ميليارد و 700 ميليون ليتر گازوئيل صرفه جويي 

شد كه 4 هزار ميليارد تومان عايد كشور شد. 
وي ادام��ه داد: ب��ا نص��ب GPS ب��ه خودروهاي 
گازوئيل س��وز مي تواني��م عملك��رد اين ط��رح را 
بهب��ود ببخش��يم و خودروها بر اس��اس پيمايش 
س��وخت گيري خواهند ك��رد. وي تصري��ح كرد: 
خودروهاي گازوئيل سوز برون شهري تا پايان امروز 
 WWW. UTMCS. IR فرصت دارند به سايت
مراجعه و خودروي خود را ثبت كنند تا پس از اجراي 

اين طرح دچار مشكل نشوند. 
رياحي با اشاره به آخرين وضعيت بدهي ايرلاين ها 
به ش��ركت ملي پخش فرآورده ه��اي نفتي گفت: 
همانطور كه مي دانيد فروش سوخت به شركت هاي 
هواپيمايي ديگر اعتباري نيست و اين كار به صورت 
نقدي انجام مي ش��ود. وي تصريح ك��رد: در حال 
حاضر 1300 ميليارد تومان خطوط هواپيمايي به 
اين شركت بدهي دارند كه 60 درصد آن مربوط به 

شركت هاي ايران اير، ماهان و آسمان است.

مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي اعام كرد

واردات روزانه 12 ميليون ليتر بنزين در سال 95

سلخنگوي قوه قضائيه با انتقاد از انتصاب هاي 
دستوري در شبكه پولي كشلور، گفت:در يك 
پرونده بزرگ اقتصادي، شعبه يك بانك 3 هزار 
ميليارد تومان ال سي غير واقعي داشته است كه 
اگر يك نفر متخصص بود متوجه مي شد اين كار 
ايلراد دارد، در ايلن ميان پرونده هلاي تخلف 
اقتصادي بزرگ نتيجه تخلف هاي يك گروه است 
كه در نهايت تمام مشكات بر سر يك نفر آوار 
و اسم يك نفر به عنوان متخلف اعام مي شود. 
به گزارش »جوان«، حجت الاس��لام والمس��لمين 
غلامحسين محس��ني اژه اي روز گذش��ته با حضور 
در پارلمان بخش خصوصي گف��ت: اگرچه تخلفات 
بزرگ اقتصادي توس��ط يك گروه انج��ام مي گيرد 
اما در نهايت تخلفات پاي يك نفر نوش��ته مي شود. 
مقوله مورد اشاره معاون اول قوه قضائيه كافي است 
تا اهل اشاره متوجه شوند كه اعضاي اتاق فكر مفاسد 
اقتصادي ) سناريو نويسان، تهيه كنندگان، مجريان و... 
( پيشاپيش از منظر حقوقي و مالي حساب همه چيز را 
كرده اند به طوري كه دست آخر در صورت كشف فساد 

نيز يك نفر يا تعداد محدودي از افراد گير مي افتند. 
    عزل و نصب هاي سفارشي مديران 

در اين بين در حالي ك��ه مهره چيني به يك رويه در 
نظام انتصابات بخش مالي كشور تبديل شده است، 
محس��ني اژه اي از انتصابات دستوري در پست هاي 
مالي كش��ور انتقاد كردو گفت: وقت��ي مديرعاملي 
دستوري و با سفارش نصب مي ش��ود، اين فرد فردا 
از نصب كننده حرف شنوي دارد و امتيازاتي به يك 
عده مي دهد و از يك عده محروم مي كند كه در نتيجه 
منجر به تش��كيل پرونده  اقتص��ادي كلان و بحران 
اجتماعي در جامعه مي شود. معاون اول قوه قضائيه 
افزود: پرونده اي وجود دارد كه شعبه يك بانك 3 هزار 
ميليارد تومان ال سي غير واقعي داشته كه منجر به 
تش��كيل پرونده تخلف اقتصادي بزرگي شده است، 
در اين ميان بس��ياري از افرادي ك��ه درحال حاضر 
پرونده هاي تخلف اقتصادي بزرگ��ي در قوه قضائيه 
دارند نتيجه اقدامات و تخلف هاي يك گروه و عوامل 
متعدد است كه تمام مشكلات در نهايت بر سر يك نفر 
آوار و اس��م يك نفر به عنوان متخلف اعلام مي شود. 
محسني اژه اي عنوان كرد: الان نظام، مردم و فعالان 
اقتصادي همه از شرايط اقتصادي پيش آمده متضرر 
هستند. قوه قضائيه قبول دارد كه اين شخص خاطي 
است و بايد به اندازه تخلف خود مجازات شود اما به نظر 
شما چگونه اتاق و بخش خصوصي مي توانند به قوه 
قضائيه و پرونده هاي اقتصادي و مشكلات فرد خاطي 

اقتصادي كمك كنند؟ اژه اي افزود: رش��د و توسعه 
اقتصادي كشور مي تواند بر مسائل اقتصادي، امنيتي 
و اجتماعي كشور تأثير گذار باشد، زيرا دشمن به دنبال 
اين است كه به جاي جنگ نظامي، براي تأثيرگذاري 
بيشتر بر روابط نظام، انقلاب و مردم و مسائل اقتصادي 
تأثير بگذارد و با اين ابزار قصد جدايي مردم از نظام و 
انقلاب را دارد. از نگاه اسلام تلاش و فعاليت اقتصادي، 
حرمت دارد و اگر محدوديتي براي فعاليت اقتصادي 
وجود دارد، سقفي براي آن تعيين نشده است. از نظر 
قانون اساسي و مقام معظم رهبري و ساير مسئولان 
نظام نيز جايگاه فعاليت اقتصادي مشخص و شفاف 
است. معاون اول قوه قضائيه ادامه داد: سياست هاي 
اصل 44 اجرايي و ازجانب مجل��س قوانين آن ابلاغ 
ش��د و پس از آن مقام معظم رهبري سياس��ت هاي 

كلي اقتصاد مقاومتي را ابلاغ كردند كه اين نشان از 
اهميت به بحث اقتصادي در كشور دارد. در شرايطي 
كه اتاق بازرگاني ايران و همچنين استان ها از سوي 
توليد كنندگان بخش خصوصي واقعي به دليل كثرت 
حضور تاجران در اين اتاق ها با انتقادهايي مواجهند، 
اژه اي افزود: اگر اقتصاد مهم است آيا به اندازه اهميت 
آن در مجلس شوراي اسلامي، قوه قضائيه نيز اهميت 
دارد؟ آيا قوه مجريه به دليل اهميت اين موضوع تيم 

اقتصادي هماهنگ، فعال و خبره دارد؟ 
   چرا دولت ها مشكات را به گردن قبلي ها 

مي اندازند؟
وي ادامه داد: اگر خدا از ما سؤال كند چه كرديد و 
ما در جواب بگوييم نگذاشتند يا مشكلات مربوط 
به گذشتگان ما بود كافي است؟ اينكه دولت جديد 

بگويد مش��كلات مربوط به دولت قبل بود درست 
اس��ت و راضي كننده؟ اينكه ترامپ مي گويد همه 
مشكلات براي گذش��تگان اس��ت در جواب بايد 

بگوييم ببينيم تو چه مي كني. 
   اشاره ظريف سخنگوي قوه قضائيه

در حالي كه اخيراً وزير اقتصاد دولت تدبيرو اميد بدون 
اش��اره به اندازه، تواناي��ي وظرفيت بخش خصوصي 
واقعي و بدهي ه��اي مجموعه فوق به ش��بكه پولي 
كشور، بنگاه هاي بخش دولت را منشأ رانت و امتياز و 
ويژه خواري عنوان كرده بود، سخنگوي قوه قضائيه، 
گفت: آيا اينكه مي گوييم اقتصاد دولتي خوب نيست 
و بايد به بخش خصوصي واگذار شود، بخش خصوصي 
متولي خاص دارد؟ و اگر بگوييم اتاق بازرگاني متولي 
آن است آيا توانسته س��ه قوه را در جهت خصوصي 
شدن رهنمود كند. آيا توانسته اهميت مسائل قضايي 
را براي سه قوه تبيين كند ؟ اينكه در تمام اين مسائل 
موفق بوده يا خير ابهام وجود دارد. وي گفت: ما نبايد 
اجازه دهيم كسي در چاه بيفتد بعد به او سنگ بزنيم، 
با نشست مشتركي كه مجدد خواهيم داشت بررسي 
مي كنيم كميته هاي حمايت قضايي كدام استان عقب 

است و كدام استان خوب كار كرده است. 
   قاچاق مكشوفه چرا به جاي امحا انبار شد؟!

در حالي كه چندي پيش دادس��تان كل كشور از پر 
شدن انبارهاي س��ازمان اموال تمليكي ) وابسته به 
وزارت اقتصاد( با 12 هزار ميليارد تومان كالاي قاچاق 
مكشوفه و امحا نكردن اين كالاهاي قاچاق انتقاد كرده 
بود، معاون اول قوه قضائيه اظهار داشت:  در خصوص 
مقابله با قاچاق بايد بگويم كه اين يك امر مهم است، 
مقام معظم رهبري علني گفتند با قاچاقچيان برخورد 
كنيد و كالاي قاچاق را آتش بزنيد. يك سؤال مطرح 
است كه امحا شود يا نشود، رهبري گفتند امحا شود 
بعد آمدند گفتند نبايد از بين برد، كساني كه با امحا 
مخالف هستند راه حل براي برخورد با قاچاق بدهند. 
در حالي روز گذشته اژه اي سخنان خوبي را در پارلمان 
بخش خصوصي مطرح كرد كه برخي از منتقدان لحن 
انتخاباتي را در سخنان وي احساس كردند و اينگونه 
تصور شد كه براي جلب نظر بخش خصوصي جهت 
حمايت از كاندي��داي خاصي در انتخابات رياس��ت 
جمهوري آتي به اتاق بازرگاني آمده است، البته برخي 
هم اينگونه گفتند كه بخش خصوصي با تنظيم زمان 
خاصي براي حضور سخنگوي قوه قضائيه تلاش كرده 
به دولت يازدهم بگويد كه از سياست هاي اقتصادي اش 
ناراضي است و اگر حمايتي از اين بخش صورت نگيرد 

اين بخش از روحاني حمايت نخواهد كرد.

يک فساد ۳هزار ميلياردي ديگر!
معاون اول قوه قضائيه با انتقاد از انتصابات سفارشي مديران در شبكه بانكي: در پرونده هاي اقتصادي بزرگ يك نفر گير مي افتد و گروهي درمي روند

هادی  غلامحسینی
  گزارش  یک

دفن روزانه ۷ هزار تن زباله در جنگل هاي شمالوحید  حاجی پور

 جنگل خواری گوسفندان
معاون سلازمان جنگل هلا و مراتع گفلت: روزانه حلدود ۷ هزار 
تن زباله در سله اسلتان شلمالي كشلور در جنگل دفن مي شود 
كه ۷53 هزار ليتر شليرابه مضر به حال درختان توليد مي شلود. 
نوبخت در نشس��ت هم انديش��ي با اصحاب رس��انه كه در سازمان 
جنگل ها برگزار ش��د، به وضعيت نامطلوب جنگل هاي كشور اشاره 
كرد و گفت: وضعيت جنگل ها در حال حاضر خوب نيست و مسائلي 
همچون تغيير اقليم، كاهش بارندگي ها و عدم تنفس جنگل به اين 
موضوع دامن زده است. وي با اشاره به اينكه مشكل تخريب جنگل ها 
فقط مختص جنگل هاي ش��مال نيست، خاطرنش��ان كرد: بايد به 
جنگل هاي زاگرس نيز نگاه ويژه تري داش��ته باشيم، چرا كه طي دو 
سال اخير آفت شمش��اد و دو آفت ديگر در اين حوزه سبب تخريب 

اين جنگل ها شده است. 
معاون امور جنگل س��ازمان جنگل ها و مراتع در توضيح بيش��تر اين 
موضوع گفت: آفت شب پره شمشاد و زنگ شمشاد، جنگل هاي زاگرس 
را تهديد مي كند، چرا كه اين آفت از سال 2004 از كشور آلمان شروع 
ش��ده، كش��ورهاي اروپايي را در بر گرفته و اكنون وارد ايران شده كه 

تاكنون اقدام مؤثري با آن صورت نگرفته است. 
وي همچنين تصريح كرد: 67 آفت جنگل هاي كشور را تهديد مي كند 
كه س��ازمان جنگل ها به تنهايي قادر به حفاظت از آن نيس��ت و ساير 

نهادهاي اجتماعي بايد به كمك سازمان جنگل ها بيايند. 
   ذخيره سالانه 3 ميليارد متر مكعب آب در جنگل هاي شمال

يكي ديگر از مباحثي كه اين مسئول در سازمان جنگل ها به آن اشاره 
كرد، اهميت جنگل ها در حفظ ذخاير آبي كشور بود كه نوبخت در مورد 
آن گفت: سالانه 3 ميليارد متر مكعب آب از طريق جنگل هاي شمال 
ذخيره مي شود و با بحراني كه در بحث آب داريم، اين موضوع مي تواند 

يكي از منابع غني سفره هاي آب زيرزميني باشد. 
   ۷50 هزار ليتر شيرابه زباله روزانه به خورد جنگل ها مي رود
او همچنين در مورد تأثير مخرب دفن زباله در عرصه هاي جنگلي نيز 
خاطرنشان كرد: روزانه 3 هزار و 150 تن زباله در استان مازندران، 2 هزار 
تن در استان گيلان و هزار و 100 تن در استان گلستان توليد مي شود 
كه اين رقم در ايام تعطيل به سه برابر افزايش مي يابد و در همين راستا 
51 منطقه براي دپوي زباله  استان هاي شمالي در نظر گرفته شده كه 
39 مورد آن مربوط به عرصه ه��اي جنگلي و بقيه در عرصه هاي منابع 
طبيعي است. به گفته نوبخت، 471 هكتار از اراضي جنگل هاي شمال 
در تخريب ناشي از دپوي زباله قرار دارند و ديگر آنكه روزانه 753 هزار 
ليتر شيرابه از اين زباله ها توليد مي شود كه آب هاي پايين دستي را تحت 
تاثير قرار مي دهد. فعاليت معادن در عرصه هاي جنگلي شمال كشور 
نكته ديگري بود كه معاون سازمان جنگل ها و مراتع به آن اشاره كرد و 
افزود: از مجموع 542 واحد معدني در شمال كشور 259 مورد آن فعال 
اس��ت كه 3 هزار و 518 هكتار از عرصه هاي جنگلي به واسطه همين 

معادن در حال بهره برداري و تخريب است. 
   گوسفندان سالانه 19 ميليون نهال درخت را مي خورند

نوبخت چراي بي رويه دام را از ديگر مشكلات تخريب جنگل ها برشمرد و 
افزود: 2 ميليون و 954 هزار واحد دامي در اين حوزه داريم كه از مجموع 
26 ميليون و 500 هزار اصله نهال كه در س��ال قابل برداشت است 19 
ميليون مورد آن توسط اين دام ها از بين رفته است. وي در مورد قاچاق 
چوب از جنگل ها نيز گفت: بهره برداري غيرمجاز از جنگل ها 30 درصد 
كاهش يافته و در عين حال از مجموع س��الانه 10 ميليون متر مكعب 
نياز به چوب در كشور 5/5 ميليون متر مكعب آن از طريق واردات تأمين 

مي شود و مابقي بايد از ذخيره داخلي استفاده شود. 

 خلاف واقع نگوييد    
وزير نفت روي چند نكته مهم تأكي��د دارد؛ اول آنكه اگر حرفي درباره 
كرسنت نمي زند به دليل عدم بهره برداري طرف مقابل در محكمه است، 
دوم آنكه با ورود وي به صنعت نفت ساختار اين وزارتخانه اصلاح شده و 

سوم آنكه بابك زنجاني يك فرد نيست بلكه يك جريان است. 
او در گفت  و گو با روزنامه اعتماد روي اين موضوعات دست گذاشته كه 

حاوي نكات منحصر به فردي است. بهتر است از كرسنت آغاز كنيم. 
1 - وزير نفت همچنان معتقد است كرسنت قرارداد خوبي است و اگر 
در پاس��خ به انتقادات س��خني نمي گويد به معناي حرف نداشتن وي 
نيست. او مي گويد من حرف نمي زنم چون در دادگاه هستيم و هر چه 
كه مي گوييم ممكن است روي رأي صادره تأثيرگذار باشد. خب اين از 
خود گذشتگي جاي بسي خوشحالي است اما سؤال اصلي از وزير نفت 
اين اس��ت كه اگر به تأثير گفته هاي وزارت نف��ت در اين باره معتقديد 
دليل دفاع تمام قد »علي كاردر« در مديرعامل شركت ملي نفت ايران 

از اين قرارداد چيست؟
»كاردر« از جمله افرادي اس��ت كه حكم محكوميت براي وي در اين 
پرونده صادر شده است و پس از كنار رفتن جوادي از مديريت شركت 
ملي نف��ت، به جاي وي نشس��ت. او طي همين مدت كوت��اه دو بار در 
رسانه ها به دفاع از كرسنت پرداخت و رسماً اعلام كرد كرسنت، قرارداد 
خوبي است و ما اش��تباه كرديم. به اظهارات وي در تاريخ 12 مهر 95 
توجه كنيد: »كرسنت حرفه اي ترين قرارداد و قراردادي درجه يك است. 
چرا ما به طرف خارجي نامه نزديم كه بيا فرمول و قيمت را عوض كن. 
چرا نزدند؟ تا بعد كه گوش نكردند ما دعوا را به داوري ببريم و خسارت 
بگيريم؟ چرا او را به داوري برده اس��ت؟ اين از بي عرضگي است. ما در 

كرسنت محكوم شديم.«
مديرعامل فعلي ش��ركت ملي نفت به طور كامل و شفاف گفته است 
ايران در كرس��نت مقصر اس��ت و اين قرارداد منبعث از ارتشا، قرارداد 
حرفه اي و درجه يك است. نكته قابل تأمل در اظهارات كاردر درست 
زماني بيان شد كه دادگاه در حال صدور حكم بود و بدون ترديد اگر قرار 
باشد اظهار نظري روند پرونده را تغيير دهد و ايران را محكوم كند اين 
اظهارات مديرعامل شركت ملي نفت است. با اين وضعيت آيا مي توان از 
وزارت نفت انتظار داشت كه به منافع ملي بينديشد؟وزير نفت مي گويد 
براي برخي  منافع ملي ملاك نيست كه اگر چنين ادعايي را تأييد كنيم 
مشخص ترين و اصلي ترين متهم آن، وزارت نفت دولت يازدهم است كه 
رسماً ايران را مقصر دادگاه كرسنت مي داند و طرف مقابل را »سفيد« 
مي كند. بهتر است وزارت نفت به اين پرسش پاسخ دهد كه دليل تغيير 
داور ايراني پرونده چه بوده و چرا يك پاكستاني از سوي ايران به دادگاه 
معرفي شده است؟ اينها به كنار، وزير نفت مي گويد براي من عزت ملي 
از همه چيز بالاتر است كه بدون ش��ك اين نظر ايشان هيچ تناسبي با 
موضع وزارت نفت در اين پرونده ندارد چراكه شوراي امنيت ملي رسماً 
اين قرارداد را نافي اين مهم مي دانست ولي وزير نفت بر اساس اجتهاد 
شخصي خود، آن را طوري تفسير كرده كه منافع و عزت ملي امروز به 

باد رفته است. 
 2 – وزير نفت يكبار ديگر سراغ بابك زنجاني رفته است ولي اين مرتبه 
با ارائه اطلاعات اشتباه و غلط سعي دارد پرونده را طوري معرفي كند 
كه خود مي خواهد. وي گفته است اصلي ترين طلب شركت ملي نفت از 
بابك زنجاني پولي است كه به وي پرداخت شده است نه محموله ها. با 
توجه به اينكه مرد مورد اعتماد زنگنه مسئول پيگيري اين پرونده است 
بهتر است با استناد به كيفرخواس��ت زنجاني، از اظهارات خلاف واقع 
وزير نفت روشنگري شود. كل بدهي زنجاني به وزارت نفت 1/9 ميليارد 
دلار است و نه 3/5 ميليارد دلار كه وزير نفت علاقه دارد با بزرگ نشان 
دادن و افزودن به اين مبلغ، آدرس��ي غلط زيرنويس كند. دوم آنكه از 
اين 1/9 ميليارد يورو تنها 700 ميليون يورو مربوط به پول نقدي است 
كه به زنجاني سپرده شده است و بخش اصلي يعني 1/2 ميليارد يورو 
مربوط به عدم تسويه او بابت خريد محموله هاي نفت كوره است. زنگنه 
در ادامه با ارائه مطالب نادرس��ت عنوان كرده كه چرا وقتي وي مرحله 
نخست نتوانسته است پرداخت ها را انجام دهد باز هم به او پول پرداخت 
ش��د؟ حتماً و حتماً آقاي وزير بهتر از نويسنده مي داند كل مبلغي كه 
به زنجاني پرداخت ش��د 1/4 ميليارد يورو بود ك��ه وي 700 ميليون 
يوروي آن را به پيمانكاران پرداخ��ت كرده و براي انتقال 700 ميليون 
يوروی ديگر، تحريم شدنش را بهانه كرده، لذا خبري از پرداخت مرحله 
به مرحله به وي نبوده و بهتر است آقاي وزير با كمي انصاف و دوري از 
سياسي كاري در اين باره اظهار نظر كند. اينكه وزير نفت كشورمان وارد 
چنين فضايي شود چندان برازنده نظام جمهوري اسلامي ايران نيست. 
قطعاً زنجاني يك مفسد اقتصادي و مردي كذاب است اما دليلي براي 

اظهارات خلاف واقع توسط يك مقام ارشد كشور نيست. 
3- او در بخش ديگ��ري از مصاحبه خود گفته اس��ت در زمان وزارت 

نخست او ساختار مديريتي نفت، منظم و سالم بوده است. 
اين هم از عجايب روزگار است كه وزير نفت چنين نظري را ارائه مي كند؛ 
كمتر كسي است كه نداند بيشترين حجم از فساد و تخلفات مالي در دوره 
وزارت او در نفت وجود داشته است. پرونده هايي مانند استات اويل، فاز 
2 و 3 پارس جنوبي، كرسنت و... متعلق به دوراني است كه وزير نفت از 
وزارت نيرو راهي وزارت نفت شد. قطعاً در پاسخ پرونده زنجاني رو مي شود 
كه بايد گفت اين پرونده، پرونده فساد نيست بلكه مربوط به كلاهبرداري 
اس��ت و در آن هيچ يك از مديران وزارت نفت رشوه اي دريافت نكردند 
درست برخلاف پرونده هاي دور نخست وزير نفت كه تعدادي از مديران 
نفتي براي انعقاد چند قرارداد تيغ تيزي روي منافع ملي كشيدند و مرتكب 
جرم ارتشا شدند. از سوي ديگر آقاي زنگنه را به ساختار شكني و پديد 
آوردن آنتروپي در صنعت نفت مي شناسند كه ساختار دقيق و كارشناسي 
نفت را تبديل به يك ساختار مشكل زا كرد. حتماً آقاي وزير بهتر از همه 
مخاطبان مي دانند كه شركت بين، وقتي براي مطالعه ساختار شركت 
ملي نفت وارد ايران ش��د در نتيجه مطالعات خود پيشنهاد داد ساختار 
شركت ملي نفت بايد به حالت گذشته برگردد ولي از آنجا كه نتيجه اين 

مطالعه بر خلاف تصميم وزير نفت بود، سريعاً بايگاني شد. 
وارونه جلوه دادن مسائل از سوي وزير نفت نه تنها مشروعيت مقام عالي 
وزارت را خدشه دار مي كند بلكه نشان مي دهد اظهارات و مصاحبه ها 
از مس��ير انصاف خارج شده اس��ت كه ش��ايد برونداد وضعيت عصبي 
كم نظيري در صنعت نفت باش��د. اميد اس��ت مهندس زنگنه با دقت 
بيشتري و به دور از سياسي كاري اظهار نظر كند و در روزهاي پاياني 

وزارت خود، وجهه خود را بيش از اين مخدوش نكند. 


